
3 س�ام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق شم�اره 88498445 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.
---------------------------------------------------

   كارت هديه يا رشوه؟
خادم الحسين- تهران: از چه زماني رشوه به كارت هديه تغيير نام داده 
است. در جريان فساد مالي تأمين اجتماعي به جاي آنكه بگويند چه كساني 
تا چه ميزان رشوه گرفته اند، از تعبير كارت هديه استفاده مي كنند تا زشتي 
اين كار كمتر خودنمايي كند، اما به هر حال رشوه، رشوه است و زشتي خود 

را دارد چه در قالب كارت هديه باشد و چه در قالب ديگري.
---------------------------------------------------

   دو ماه بدون حقوق براي پيمانكاران پست!
س�لمان پور- مش�هد: الان دو ماه اس��ت حقوق پيمانكاران پست 
را پرداخت نكرده اند و وقت��ي تماس مي گيريم و اعت��راض مي كنيم، 
مي گويند بودج��ه نداريم. پس كي قرار اس��ت دول��ت بودجه حقوق 

كاركنان پيماني پست را پرداخت كند؟
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88498445سرويس اجتماعي

دستهگلمجلسيهاگلستانرابهآبميدهد!
واگذاري منابع طبيعي به عنوان مطالبات غيرنقدي به پيمانكاران پروژه هاي عمراني!

گوي�ا بدهكاري ه�اي دولت ه�ا ب�ه س�ريالي 
بي انته�ا تبديل ش�ده اس�ت ك�ه هرازگاهي 
قس�متي از آن ب�ه نماي�ش در مي آي�د و 
آرامش روح�ي و رواني جامع�ه را به مخاطره 
مي ان�دازد؛ چراكه اي�ن روزها خب�ري موثق 
در خصوص واگذاري اراض�ي و منابع طبيعي 
به پيمانكاران طلبكار دولت توس�ط جمعي از 
نمايندگان مجلس مطرح ش�ده اس�ت كه در 
صورت تأيي�د و تصويب نماين�دگان مجلس 
به فاجعه اي جبران ناپذير تبديل خواهد شد. 
عنوان اين طرح كه براي نخس��تين بار توس��ط 
» ايس��نا « گزارش ش��د، » ط��رح نح��وه تأمين 
غيرنق��دي مطالب��ات پيمان��كاران پروژه ه��اي 
عمراني حمل و نقل و آب و فاضلاب « اس��ت. به 
نظر مي رسد با توجه به آتش سوزي هاي سريالي 
و تخريب انس��ان محور جنگل هاي ش��مال، اين 
طرح، طرحي تكميلي براي نابودي كامل منابع 
طبيعي شمال كش��ور محسوب مي شود، چراكه 
در تابس��تان گذش��ته كارشناس��ان و متوليان 
محيط زيس��ت بارها اعلام كردند كه نزديك به 
نيمي از فضاي س��بز جنگل هاي ش��مال كشور 
به طرق مختلف نابود ش��ده اند. اين اقدامات غير 
انس��اني با هدف تصاحب زمين ه��اي حاصل از 

تخريب صورت پذيرفته اند. 
محمدج��واد نظري مه��ر، عض��و فراكس��يون 
محيط زيست مجلس شوراي اسلامي در گفت وگو 
با » جوان « با اشاره به خلأ هاي قانوني در سازمان 
حفاظت از محيط زيس��ت خاطر نشان مي كند: 
 واقعيت اين اس��ت كه محيط زيست هيچ برنامه 

مشخصي براي حفاظت و حراس��ت از فضاهاي 
ملي و تحت نظر خود ندارد؛ نه آنكه نخواهند و كم 
كاري كنند. در حالي كه بايد اين سازمان حتي در 

امور تغذيه جامعه هم ورود كند. 
وي در ادامه مي افزايد: خلأ قانوني در اين سازمان 
باعث شده بس��ياري از داش��ته هاي منحصر به 
فرد ما نابود ش��ود يا در حال نابودي باش��د. مثلًا 
اگر به ماهي ه��اي خاوياري دري��اي خزر توجه 
كنيد، مي بينيد كه اين ماهي ها، با توجه به اينكه 
قديمي ترين آبزيان و قديمي ترين فس��يل هاي 
دريايي با سابقه اي چند هزار س��اله هستند، اما 
متأسفانه نابود ش��ده اند و اين مشكل مستقيماً 
به خلأ قانوني در سازمان حفاظت محيط زيست 

مربوط مي شود. 
نظري مهر در بخ��ش ديگ��ري از اظهاراتش در 
خصوص » طرح نحوه تأمين غيرنقدي مطالبات 
پيمانكاران پروژه هاي عمراني حمل و نقل و آب 
و فاضلاب « تصريح مي كند: اين طرح اگر عملي 
ش��ود بايد قاطعانه گفت كه كار بس��يار كثيف و 
خيانت بسيار بزرگي به مردم، خاصه مردم شمال 

كشور و محيط زيست طبيعي مان است. 
وي در پاسخ به اين س��ؤال »جوان« كه آيا مفاد 
قانوني فعلي ما اج��ازه چنين كاري را به متوليان 
امر مي دهد يا خير، مي گويد: ب��ا توجه به ضعف 
قانوني كه ما در اين حوزه داريم، اما هيچ قانوني در 
اين رابطه وجود ندارد كه به واسطه آن دستگاه ها 
را براي فروش و اعطاي مناب��ع طبيعي و ملي به 
پيمانكاراني كه طلب ش��ان وصول نشده، بدهد. 
در حالي كه بايد طلب پيمان��كاران در وهله اول 

در زمان حيات دولت گذش��ته تس��ويه مي شد و 
حالا هم كه چنين اتفاقي نيفتاده و طلب ها باقي 
مانده اند، دولت فعلي ناگزير است كه اين بدهي ها 

را از محل خزانه كشور پرداخت نمايد. 
وي در پايان تصريح مي كن��د:  در بحث حفاظت 
و حراس��ت از جنگل ها، پيمانكاران��ي وارد بازي 
ش��ده اند كه به جاي احيا و صيانت از جنگل ها، 
خود بزرگترين عامل تخريب جنگل ها به شمار 

مي روند. 
    قاضي پور: اج�ازه نمي دهيم بيت المال 

حيف و ميل شود
نادر قاضي پور، نماينده مردم اردبيل در مجلس 
شوراي اس��لامي، در خصوص اين طرح تصريح 
مي كند: اجازه نمي دهيم بيت المال حيف و ميل 
شود چون در اين طرح موضوع تهاتر آمده است 
كه اين به معناي عدم اج��ازه مناقصه و مزايده و 
فروش يك طرفه زمين هاي بيت المال و مرغوب 
به پيمانكاران اس��ت. به بيان ديگ��ر تصويب اين 
طرح به معناي تغيير كارب��ري و فروش بهترين 
زمين هاي كشاورزي اس��ت. وي ادامه مي دهد: 
اين موضوع در مجلس مطرح شده كه 200 هزار 
ميليارد تومان طلب پيمان��كاران براي انجام 70 
هزار پروژه وجود دارد، حال س��ؤال اين است كه 
اگر منابعي وجود نداش��ت چرا اين پروژه ها روي 

ريل كاري افتاده است؟
   اراض�ي مل�ي ك�ه گرانبها تري�ن ثروت 

كشورها هستند
محمد قسيم عثماني، نماينده بوكان در اين رابطه 
مي گويد: به سرانجام رسيدن پروژه هاي عمراني 

ناتمام و توقف بيش از 90 درصد پروژه هاي عمراني 
به دليل عدم توانايي پرداخت مطالبات پيمانكاران 
و س��رعت بخش��ي در روند تكميل پروژه ها تنها 
دليل نمايندگان مجلس براي تصويب اين طرح 
است. در حالي كه تنها با يك حساب سرانگشتي 
نيز مي توان دريافت هزينه اي كه از بابت واگذاري 
اراضي ملي كه گرانبها ترين ثروت كشورها هستند 
به هيچ وج��ه با س��ود پروژه هاي عمران��ي برابر 

نيست. 
   دود تأمين هزينه ها در چشم

محيط زيست مي رود
خداكرم جلالي، رئيس سازمان جنگل ها، مراتع 
و آبخيزداري كش��ور در اين خصوص به »ايسنا« 
مي گويد: اين بار هم كه تيشه مجلسي ها به جان 
ريش��ه منابع طبيعي افتاده، جاي خالي سازمان 
حفاظت محيط زيست و سازمان جنگل ها، مراتع 
و آبخيزداري كشور درست هنگام اخذ مهمترين 
تصميمات زيس��ت محيطي به چشم مي خورد و 
همچنان بدون كسب نظر از متوليان اصلي منابع 

طبيعي، تصميمات بزرگ گرفته مي شود. 
وي ادامه مي دهد: اين كار كاملًا غيركارشناسي 
ب��وده و بايد متوقف ش��ود. زيرا كس��اني كه اين 
طرح را پيشنهاد داده اند، هيچ چيز از منابع ملي 

نمي دانند. 
جلالي با تأكيد بر اينكه ف��روش منابع ملي، هدر 
دادن و تاراج بيت المال و انفال اس��ت، مي افزايد: 
در مجلس از س��ازمان جنگل ها براي شركت در 
كميسيون هاي مختلف دعوتي به عمل نيامده و 
اين كار معنادار اس��ت و زماني با عنوان واگذاري 
2 ميليون هكتار براي توس��عه كشاورزي مطرح 
مي ش��ود، گاهي در قالب لغو مصوب��ه خروج دام 
از جن��گل و گاهي نيز ب��ه بهانه خان��ه دار كردن 
مردم در قالب مس��كن مهري ك��ه بي مهري اش 
تنها متوجه عرصه هاي محيط طبيعي است؛ اما 
بدون شك هيچ كدامشان به پاي واگذاري اراضي 
ملي براي پرداخت بدهي بر اثر مديريت ناصحيح 

و بي تدبيري ها نخواهد رسيد. 
   محيط زيستي بدون اختيار عمل 

مهمترين مش��كلي كه حوزه محيط زيست را با 
چالش هاي مختلفي مواج��ه مي كند، نبود مفاد 
قانوني مناسب و عدم تفويض اختيار به سازمان 
محيط زيست است. اين مش��كل به خودي خود 
مش��كلات متعدد ديگري را در پي دارد. معضل 
ديگر اين ح��وزه كمبود بودجه و نب��ود امكانات 
مناس��ب براي تدوي��ن قوانين بازدارن��ده اي كه 
متخلف��ان را در دور زدن قانون ي��اري مي دهد 
كه هر بار با ش��گردي تازه به جان منابع طبيعي 
بيفتند و از اين راه سودهايي با ارقام نجومي كسب 
كنند. در حالي است كه در اين ميان هيچ نهادي 
به اين موضوع توجه نمي كند كه هر روز زيبايي 
كش��ور تحليل مي رود. حتي با تأكيدات متعدد 
مقام معظم رهبري در خصوص حفظ و صيانت از 
جنگل ها و محيط زيست طبيعي باز كساني پيدا 
مي شوند كه با تخطي از قانون رؤياهاي بيمارگونه 

خود را جامه عمل بپوشانند.

عكس: علي دهقان پور / جوان

علي خدايي بيجاري 
   گزارش  يك

كنار گذاشتن لايحه ترويج تغذيه با شير مادر 

تدبير دولت يازدهم مادران را از افزايش مرخصي زايمان نااميد كرد

 دومين ميمون فضانورد ايراني
سالم به زمين بازگشت
 دومين گام ايران 

در فتح فضا با »فرگام« 

دومين ميمون فضانورد با نام »فرگام« كه بامداد روز گذشته توسط 
كاوش�گر ايراني به فضا پرتاب شده بود، س�الم به زمين بازگشت. 
به گزارش »جوان«، كاوش��گر پژوهش آخرين محموله زيستي حامل 
دومين ميمون فضايي با نام فرگام، بامداد روز گذشته توانست مأموريت 
زيرمداري خود را با موفقيت كامل پشت سر بگذارد تا جمهوري اسلامي 

ايران يك گام ديگر به اعزام انسان به فضا نزديك تر شود. 
كاوشگر پژوهش كه حامل يك ميمون از نژاد رزوس بود پس از طي يك 
مسير زيرمداري تا ارتفاع 120 كيلومتر، در مدت زمان حدود 15 دقيقه 

توانست به زمين بازگردد و موجود زنده را سالم بازيابي كند. 
در طول اين مأموريت دانش��مندان فضايي كش��ور توانس��تند علايم 
محيطي داخل محموله زيستي از جمله صوت، تصوير، تركيب گازي و 
علائم حياتي موجود زنده نظير نوار قلب و شاخص هاي تعيين كننده 
وضعيت عمومي در طول پرواز زيرم��داري را ثبت و كنترل نموده و در 

ايستگاه هاي زميني آنها را لحظه به لحظه رؤيت كنند. 
اين اطلاعات دريافتي به متخصصين كشورمان اين فرصت را مي دهد 
تا در زمينه هاي گوناگون از جمله زيست فضايي، فيزيولوژي، هوافضا و 

مهندسي پزشكي تحقيقات در حوزه فناوري فضايي را تأمين كنند. 
از ويژگي هاي جديد اين كاوشگر مي توان به استفاده از پرتابگر با سوخت 
مايع اشاره كرد كه به دليل اعمال سطح ش��تاب و ارتعاش پايين تر بر 
محموله زيس��تي نس��بت به پرتابگر هاي قبلي جه��ت مأموريت هاي 
حامل موجود زنده از قابليت هاي بالاتري برخوردار است. به كار گيري 
فناوري ضربه گير فرود براي كاهش ضربه وارده به موجود زنده در زمان 
نشست، حداقل سازي زمان جست وجو و نجات محموله و پاسخگويي 
مطلوب چتر نجات در مرحله پاياني پرواز از ديگر ويژگي هاي كاوشگر 

پژوهش به شمار مي رود. 
گفتني است در بهمن ماه سال 1391 دانشمندان ايراني موفق شدند 
توسط »كاوشگر پيشگام« اولين ميمون را به فضا ارسال و به سلامت 
بازيابي كنند. با تكرار اين موفقيت و دس��تاوردهاي جديد آن، جايگاه 
جمهوري اس��لامي ايران در فناوري زيس��ت- فضاي��ي بيش از پيش 
تثبيت شد. جمهوري اس��لامي ايران در س��ال 1387 با پرتاب كاملًا 
مس��تقل اولين ماهواره تماماً ايراني با نام اميد توانس��ت وارد باشگاه 

فضايي جهان شود. 
   رئيس جمهور تبريك گفت

در پي اين موفقيت حس��ن روحاني رئيس جمهور در پيامي موفقيت 
دانشمندان فضايي كشور را براي پرتاب دومين ميمون فضانورد با نام 

فرگام به فضا و بازيابي سالم آن تبريك گفت. 
در اين پيام آمده اس��ت: با عنايت الهي و تلاش هاي دانشمندان فضايي 
كش��ور در اولين روز از هفته پژوهش، كاوش��گر پژوهش حامل دومين 
ميمون فضانورد با نام فرگام براي نخستين بار توسط حامل سوخت مايع 
با موفقيت به فضا اعزام و در كمال صحت و سلامتي بازيابي گرديد. اين 
موفقيت بزرگ را خدمت مقام معظم رهبري و ملت شريف و سرافراز ايران 
تبريك عرض مي نمايم. توفيق روز افزون دانشمندان و پژوهشگران كشور 
را از خداوند منان خواستارم. گفتني اس��ت كشورمان با امضاي معاهده 
استفاده صلح آميز از فضاي ماوراي جو، اراده خود را براي حضور در فضا 

و استفاده بشردوستانه از آن ابراز داشته است.

نيلوفر  اماني

ظرفيت سازي شهري در سايه تفكيك سازي  
گويا قرار اس��ت با تفكيك فعاليت هاي فرهنگي و اجتماعي شهرداري 
تهران به مباحث موازي كاري در اينگونه بر نامه ها پايان داده شود. در 
اين زمينه نايب رئيس شوراي اسلامي شهر تهران معتقد است از آنجايي 
كه در سال هاي گذشته موازي كاري هايي در زمينه اجراي برنامه هاي 
فرهنگي و اجتماعي و ورزش��ي مشاهده شده كميس��يون فرهنگي و 
اجتماعي شورا در تلاش است تا اين دو فعاليت را جداسازي و به سازمان 

مربوطه ارجاع دهد.
وي يادآور شد: تمامي فعاليت هاي فرهنگي به سازمان فرهنگي و هنري 
شهرداري و فعاليت هاي عرصه اجتماعي و ورزشي به معاونت اجتماعي 
شهر داري واگذار شود. به واقع اعتراض برخي از اعضا در جلسه شوراي 
شهر بر چگونگي انجام فعاليت هاي فرهنگي و اجتماعي سبب شده تا 

بحث تفكيك فعاليت ها در اين حوزه صورت بگيرد.
آنچه بايد در تفكيك اين فعاليت ها، مدنظر اعضاي شوراي شهر قرار گيرد، 
آن اس��ت كه فعاليت هاي صورت گرفته در حوزه فرهنگي يا اجتماعي 
متناسب با نيازهاي شهروندان و شهر تعريف و معنا شود و اينگونه تصور 
نشود كه با جداس��ازي اين مقوله كارها به سرانجام خواهد رسيد. براين 
اساس لازم اس��ت با توجه به ظرفيت، پتانسيل هاي شهري و همچنين 
تجربه س��ال ها فعاليت در اين حوزه، به محتواي برنامه ها توجه ويژه اي 
صورت گيرد تا علاوه بر تأمين نيازهاي شهروندان، بحث زندگي شهري 
و شهرنشيني نيز ارتقا يابد. بحث مسائل فرهنگي و اجتماعي در واقع به 
نوعي در ارتباط مستقيم با تمام فعاليت ها و ارائه خدمات در شهر قرار دارد 
براين اساس لازم اس��ت تا خلأ فرهنگي و اجتماعي در تمام فعاليت ها و 
بر نامه ها مدنظر قرار گيرد. هرچند فعاليت اصلي شهردار در حوزه مسائل 
خدمات شهري و ارائه مطلوب اين خدمات به شهروندان نهفته است اما 
بستر تمام فعاليت ها و تلاش ها براين دو مؤلفه استوار است. آموزش حقوق 
شهروندي و ارتقاي مهارت زندگي در شهر به فعاليت ها و چگونگي ارائه 
خدمات فرهنگي و اجتماعي مرتبط است تا آنجايي كه برخي از اعضاي 
شوراي شهر بر تهيه پيوست فرهنگي و اجتماعي براي تمام پروژه هاي 

شهري تأكيد كرده اند.
بر اين اساس تفكيك اين دو مؤلفه بايد به گونه اي انجام شود كه ساير 
دستگاه هاي متولي فرهنگ و همچنين اجتماعي در خدمت و راستاي 
اين دو حوزه قرار گيرد يعني اگر قرار است جداسازي صورت بگيرد بايد 
دس��تگاه هاي متولي مس��ائل فرهنگي در كنار يكديگر قرار گيرند تا با 
هم افزايي به خلأها و نيازها پاسخ دهند و در بحث اجتماعي و ورزشي هم 
اين مورد بايد مدنظر قرار گيرد و اين اقدام بايد به گونه اي صورت گيرد تا 
دامنه افرادي كه از خدمات بهره مند مي شوند، افزايش يابد و نبايد تصور 
شود كه اين دو مؤلفه به صورت دو خط موازي امتداد مي يابند بلكه بايد 
نقاط مش��ترك آن نيز كه به هم افزايي و ارتقاي زندگي شهري كمك 
مي كند، مدنظر قرار گيرد. به واقع با تفكيك اين دو حوزه، بحث نظارت 

و بررسي عملكردها هم بهتر مي تواند مدنظر قرار گيرد.

انتقاد وزير بهداشت از نسخه نويسي هاي 
بي حساب و كتاب برخي پزشكان  

وزير بهداشت ضمن تشريح برنامه هاي 
كاهش وابستگي به داروهاي وارداتي از 
طريق رونق بخش�يدن به توليد داخل 
گفت: در زمينه دارو متعهد هستيم كه 
در سال آينده نه تنها حمايت هاي فعلي 
دارويي را داش�ته باش�يم بلكه انتظار 
داريم بيش از اين به مردم كمك كنيم. 
دكتر سيدحسن هاشمي با اش��اره به كمبود بالغ بر 350 قلم دارو در 
ابتداي دولت يازدهم افزود: با تزريق  هزار و 860 ميليارد تومان جهت 
يارانه دارو موافقت شد. بانك مركزي نيز تسهيلات خوبي را ايجاد كرد 
كه بي سابقه بود. وزير بهداش��ت در اين باره ادامه داد: اكنون بر اساس 
اعلام مسئولان دارويي كشور، كمبودهاي دارويي دو رقمي شده و به 

زير 30 قلم رسيده است كه خود يك موفقيت است. 
وي با بيان اينك��ه در زمينه دارو خيلي كار داري��م و گرفتاري هايمان 
زياد اس��ت، افزود: به عنوان مثال مش��اهده مي ش��ود ك��ه در برخي 
موارد در جامعه پزش��كي ب��دون مطالعه و بدون س��نجش عوارض، 
نسخه نويس��ي هاي بي حس��اب و كتاب صورت مي گيرد ك��ه بايد در 
اين زمينه كار ش��ود. در بخش اقتصادي هم همين طور؛ دارو يكي از 
سودآورترين تجارت هاست و در بس��ياري از نقاط دنيا از نظر تجارت 
در رتبه اول اس��ت و در كل دنيا نيز پ��س از نفت، ميعان��ات گازي و 
فرآورده هاي نفتي دومين رتبه تجارت را به خود اختصاص مي دهد و 

در مجموع دارو تجارتي بسيار قوي است.   
---------------------------------------------------

قيمت ها تغيير نكرده است

دور جديد اعزام به عتبات عاليات آغاز شد
سرپرس�ت اداره كل امور عتبات عاليات س�ازمان ح�ج و زيارت 
از آغ�از اع�زام زائ�ران عتب�ات در دوره جديد خب�ر داد و گفت: 
در اين دوره ۲۶۷ ه�زار زائر به عتب�ات عاليات اعزام مي ش�وند. 
به گزارش »جوان«، محس��ن نظافتي از آغاز اع��زام دوره جديد 
زائران ايراني به كربلاي معلي خبر داد و اظهار داشت: دوره جديد 
اعزام به عتبات عالي��ات از 23 آذر ماه آغاز و تا 20 اس��فند ادامه 

خواهد داشت. 
وي افزود: در اي��ن دوره 267 هزار زائر ايراني به كرب��لاي معلي اعزام 
مي شوند كه براساس برنامه ريزي انجام شده اين گروه روزانه در قالب 

80 دستگاه اتوبوس به عتبات عاليات مي روند. 
وي از تغيير نكردن قيمت هاي عتبات عاليات خبر داد و افزود: در حال 
حاضر قيمت اعزام به عتبات عاليات به صورت زميني حدود 740  هزار 
تا 790 هزار تومان و به صورت هوايي ح��دود يك ميليون و 90 هزار تا 

يك ميليون و 270 هزار تومان تعيين شده است.

زهرا  چيذري
   گزارش  2

در حالي كه معاون امور زنان و خانواده رياست 
جمهوري از خارج شدن »لايحه ترويج تغذيه با 
شير مادر« از دستور كار مجلس خبر داده بود، 
معاون فني و درآمد سازمان تأمين اجتماعي 
نيز از اباغ نش�دن آيين نامه اجرايي افزايش 
مرخص�ي زايم�ان از س�وي دولت خب�ر داد. 
خبر خروج لايح��ه ترويج تغذيه با ش��ير مادر از 
دس��تور كار مجلس در حالي اعلام مي ش��ود كه 
معاون امور زنان و خانواده دولت دهم از تصويب 
اين لايحه در كميس��يون فرهنگي دولت و حتي 
ابلاغ آن خبر داده بود، اما اجرايي نشدن الزامات 
چنين مصوبه اي همچون افزايش مرخصي زايمان 
از شش ماه به 9 ماه، نشان از مبهم بودن سرنوشت 
اين لايحه داشت. حالا هم كه حسين زدا، معاون 
فني و درآمد سازمان تأمين اجتماعي آب پاكي 
را روي دس��ت مادراني كه چش��م انتظار اجراي 
مرخصي زايمان 9 ماهه ان��د، ريخت و گفت: اين 
آيين نامه هنوز براي اجرايي ش��دن به س��ازمان 

تأمين اجتماعي ابلاغ نشده است. 
  پيشينه لايحه »ترويج تغذيه با شير مادر«

سال 1371 بود كه لايحه »ترويج تغذيه با شير 
مادر« تدوين ش��د و در س��ال 74 لايح��ه اي با 
11 ماده به شكل قانون به تصويب مجلس رسيد. 
 در سال 84 و 86، اين قانون اصلاحيه اي خورد كه 
ماه  طبق آن مرخصي مادران از چهار ماه به شش 

ارتقا يافت. 
با گذش��ت چند س��ال از اجراي اين قانون، وزارت 
بهداش��ت و مركز زنان و خانواده دس��ت به برخي 
تغيي��رات و اصلاحات در آن زدن��د و در قالب يك 
طرح جامع جديد با عنوان لايحه »ترويج تغذيه با 
شير مادر و حمايت از مادران در دوران شيردهي« 
به دولت تقديم ش��د. نمايندگان مجلس ش��وراي 
اسلامي اما افزايش مرخصي زايمان از شش ماه به 
9 ماه و مرخصي دو هفته پدران را كه به عنوان دو 
بند مهم لايحه »ترويج تغذيه با شير مادر و حمايت 
از مادران در دوران شيردهي« مطرح شده بود، در 

لايحه »تنظيم جمعي��ت و خانواده« گنجانده و به 
تصويب رس��اندند. اما اين دو تبصره ب��ه دليل بار 
مالي از سوي شوراي نگهبان رد شد. در نهايت بنا 
به اظهارات مسئولان دولت دهم بار مالي ناشي از 
اين مصوبه تأمين و مجلس نيز به افزايش مرخصي 
زايمان تأكيد دوباره كرد اما اجراي آن از سوي دولت 
دهم متوقف ماند. با روي كارآمدن دولت يازدهم و 
طرح سياست هاي افزايش جمعيت از سوي رهبري 
دوباره موضوع افزاي��ش مرخصي زايمان مادران از 

شش ماه به 9 ماه مطرح شد. 
   خبر تصويب لايحه اي كه تصويب نشده 

17 تي��ر 1392 بود كه رئيس مرك��ز امور زنان و 
خانواده نهاد رياست جمهوري از تصويب افزايش 
مرخص��ي زايمان زن��ان به 9 م��اه و مرخصي دو 
هفته اي پدران در هيئت دولت خبر داد. به گفته 
مريم مجتهدزاده به دولت اجازه اين كار داده شده 
و دولت افزايش مرخصي زايمان را مصوب كرده 
است. با تمام اين حرف ها اما تحقيقات خبرنگار 
»جوان« حاكي از اين بود ك��ه افزايش مرخصي 

زايمان به عنوان يكي از بندهاي مهم اين لايحه 
اجرايي نشده است و حالا هم كه خبر شهيندخت 
مولاوردي در خارج شدن لايحه »ترويج تغذيه با 
شير مادر« از دستور كار مجلس به چشم انتظاري 
بانوان براي اجراي اي��ن لايحه پايان داد. به گفته 
وي هنگامي كه مركز امور زنان و خانواده رياست 
جمهوري در دولت دهم مش��غول تدوين لايحه 
ترويج تغذيه با شير مادر بود، نمايندگان مجلس 
مش��غول نگارش اصلاح قانون تنظي��م خانواده 
بوده اند و ب��ا توجه به اينكه لايح��ه اصلاح قانون 
تنظيم خانواده زودتر به تصويب رس��يد، لايحه 
ترويج تغذيه با شير مادر از دس��تور كار مجلس 
خارج شده است، چراكه تصويب اين لايحه نوعي 

موازي كاري است. 
معاون فني و درآمد س��ازمان تأمي��ن اجتماعي 
نيز روز گذش��ته از ابلاغ نشدن آيين نامه اجرايي 
افزايش مرخصي زايمان از سوي دولت خبر داد. 
به گفته حسين زدا براي اجراي مرخصي زايمان 
9 ماهه تا پايان س��ال 170 ميليارد تومان اعتبار 

نياز اس��ت و چنانچه بخواهيم اي��ن مصوبه را در 
س��ال آينده اجرا كنيم، نيازمن��د 270 ميليارد 
تومان اعتبار هستيم و اگر اين مصوبه ابلاغ شود 

بودجه اش نيز در نظر گرفته مي شود. 
   ۲ سال كار كارشناسي براي هيچ!

اين در حالي است كه رئيس اداره كودكان وزارت 
بهداشت از حدود دو س��ال كار كارشناسي براي 
تدوين اين لايحه مي گوي��د. حامد بركاتي تأكيد 
مي كند: لايحه مذكور نس��بت به »ط��رح تعالي 
جمعيت و خانواده« از جامعيت بيشتري برخوردار 
بوده و در زمينه ه��اي ديگري از جمله تس��هيل 
اجراي سياس��ت هاي ترويج تغذيه با ش��ير مادر، 
افزايش مرخصي س��اعتي مادران شيرده، احياي 
مهدهاي كودك ادارات و سازمان هاي دولتي، ارائه 
مزاياي قانون از جمله مرخصي به مادران ش��اغل 
در بخش غيردولتي و پيش بين��ي مجازات هايي 
براي افراد حقيقي و حقوقي كه مانع اجراي قانون 
شوند، پيش بيني گرديده است. با وجود اين وقتي 
به س��راغ نمايندگان مجلس در كميسيون هاي 
مختلف مي روي��م برخ��ي از آنها از اص��ل ماجرا 
اظه��ار بي اطلاعي مي كنند. حليم��ه عالي، عضو 
كميسيون بهداش��ت و درمان مجلس نيز يك از 

همين نماينده هاست. 
وي با تأكي��د بر اهمي��ت تغذيه با ش��ير مادر در 
س��لامت جس��م و روح مادر و فرزند در گفت وگو 
با »ج��وان« تأكي��د مي كند: از خارج ش��دن اين 
لايحه از دستور كار مجلس خبر ندارم زيرا اصل به 

كميسيون بهداشت نيامده بود. 
محمداسماعيل سعيدي، عضو كميسيون اجتماعي 
مجلس نيز در گفت وگو با »ج��وان«  از وجود اين 
لايحه اظهار بي اطلاعي مي كند. در چنين شرايطي 
كه حتي نماينگان ملت در بهارستان هم از چنين 
لايحه اي بي خبرند، اجرايي نشدن بندهاي لايحه 
ترويج تغذيه با شير مادر چندان دور از انتظار نيست 
و تدبير دولت يازدهم مادران را از افزايش مرخصي 

زايمان نااميد كرد.

معاون امور قوانين رئيس مجلس:

دولت ۳۰۰ ميليارد تومان براي افزايش 
جمعيت در سال ۹۳ اختصاص داد 

دولت براي اولين بار 3۰۰ ميليارد تومان براي افزايش جمعيت در 
لايحه بودجه سال 93 اختصاص داد، اما با توجه به اينكه 48 درصد 
درآمد اختصاص دولت از درآمد اختصاصي مراكز درماني اس�ت، 
متأسفانه س�هم مردم از هزينه هاي درماني افزايش پيدا مي كند. 
به گزارش »جوان« ، اميدوار رضايي، معاون امور قوانين مجلس شوراي 
اسلامي شب گذش��ته در برنامه تلويزيوني نبض گفت: لايحه بودجه 
دولت براي س��ال 93 در بخش بهداش��ت و درمان داراي نقاط ضعف 
و قوت زيادي اس��ت كه بايد بررسي و تحليل ش��ود. وي افزود: يكي از 
نكات منفي اين لايحه اين اس��ت كه بر خلاف نص صريح قانون برنامه 
توسعه پنجم، اعتبار سرانه اي براي تربيت دانشجويان علوم پزشكي در 
اين لايحه ديده نشده است، همچنين اعتبار خريد راهبردي خدمات 
بهداشتي و درماني كه در س��ال 92 حدود 175 ميليارد تومان بود به 

100 ميليارد تومان كاهش پيدا كرده است.
 رئيس اسبق كميسيون بهداشت و درمان مجلس شوراي اسلامي ادامه 
داد:  اعتبارات بيمه سلامت ايرانيان البته افزايشي حدود 66 درصد دارد 
و از حدود 2 هزار و 400 ميليارد تومان به حدود 4 هزار ميليارد تومان 
افزايش پيدا كرده اس��ت اما بر خلاف قانون برنامه، تجميع بيمه ها در 
لايحه بودجه ديده نشده اس��ت، در حالي كه بر اساس قانون بودجه به 
جز رديف بودجه سازمان بيمه سلامت ايرانيان نبايد رديف بودجه اي 
ديگري براي بيمه هاي درماني وجود داش��ته باشد. وي گفت: البته از 
محل همين رديف دولت 300 ميلي��ارد تومان براي افزايش اعتبارات 
رشد جمعيت در نظر گرفته كه كار خوبي است اما بايد رديف آن جداگانه 

ديده مي شد و از اعتبارات عدالت در سلامت كم نمي شد. 
---------------------------------------------------

طلايي: هزينه هاي سنگيني بابت 
بي توجهي به امر پژوهش پرداخت مي شود

عضو كميسيون فرهنگي شوراي شهر تهران با اشاره به هفته پژوهش 
گفت: شهرداري به اصل پژوهش توجه بسيار خوبي كرده است. در 
واقع ميزان اهتمام و تاش ش�هرداري در زمينه انج�ام پروژه ها بر 
مبناي پژوهش در مقابل با س�اير دس�تگاه ها قابل تحس�ين است. 
مرتضي طلايي اظهار كرد: رويكرد شهرداري تهران در توجه به پژوهش 
بسيار خوب بوده اس��ت اما به نظر من بايد نتايج پژوهش ها به صورت 
صددرصدي انجام شود. البته مي دانم اجراي صددرصدي بسيار ايده آل 
است اما بايد به اين ايده آل برسيم و انجام هر كاري مستلزم داشتن يك 
پشتوانه مطالعاتي و پژوهشي است و هر عملي كه فاقد چنين پيشينه اي 

باشد، پيشاپيش محكوم به شكست است. 
اين عضو كميسيون فرهنگي شوراي شهر تأكيد كرد: متأسفانه امروز در 
كشور شاهد هزينه هاي سنگيني هستيم كه به دليل بي توجهي نسبت 

به پژوهش از جيب ملت پرداخت شده است.
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